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	المستخلص (Abstract)
	Objective: To explore the knowledge of university students in Jeddah, western Saudi Arabia, regarding the national premarital screening (PMS) program. Methods: A self-administered questionnaire was distributed to a sample of 800 students at King Abdulaziz University (KAU), Jeddah, Kingdom of Saudi Arabia during the first semester of the academic year 2005-2006. This included questions regarding socio-demographic data, personal history of hereditary disease, or premarital screening, knowledgeon hereditary diseases, and on the national PMS program. Data were analyzed using the Statistical Package for Social Sciences version 13. A p-value less than 0.05 was considered significant .Results: Eighty-five percent of the students believed that gene mutations may lead to hereditary disorders, and 84% of the respondents believed that consanguinity can increase the risk for genetic diseases. Fifty-six percent were aware that hereditary disease could affect any body system. Less than one third of the students knew which disorders are tested for by the PMS, and 54% of the students thought that PMS detects all hereditary diseases. Only 35%knew what a non-compatible test result meant, while59% believed that a compatible result meant freedom from all hereditary diseases.

Conclusion: Most of the students at KAU have good general knowledge concerning hereditary diseases, but had inadequate knowledge in relation to the national PMS program. The majority did not know which diseases were tested for, and what the test result meant. Public education regarding the disorders tested for, and the implication of screening is essential for the success of the premarital program.

الأهداف: استطلاع إدراك طلبة وطالبات جامعة الملك عبد العزيز بمفاهيم الفحص المبكر قبل الزواج (PMS) في المملكة العربية السعودية.
الطريقة: تم توزيع استبيانات مغلقة الخيارات على 800 طالب وطالبة من مختلف الكليات في جامعة الملك عبد العزيز بجدة – المملكة العربية السعودية خلال العام الأكاديمي 2005 م – 2006 م. شمل الاستبيان 21 سؤالاً موزعة على ثلاثة أجزاء، يفيد الجزء الأول بتاريخ المشاركين والجزء الثاني باختبار معلوماتهم العامة عن الأمراض الوراثية وأما الجزء الثالث فيفيد باختبار معلوماتهم عن الفحص المبكر قبل الزواج.
النتائج: أجاب 85 % أن طفرات المورثات قد تؤدي إلى أمراض وراثية، و84 % أجابوا بأن زواج الأقارب عامل هام يؤدي على الإصابة بالأمراض الجينية، وعرف 65% أن الأمراض الوراثية قد تصيب أي جهاز في الجسم، ولكن أقل من ثلث المشاركين كانوا على علم بماهية الأمراض التي يتم الكشف عنها في الفحص المبكر قبل الزواج (PNS)، وقد اعتقد 54 % أن الفحص يكشف عن جميع الأمراض الوراثية، فقط 35% منهم أدرك ما معنى أن النتيجة غير متوافقة، بينما اعتقد 59% أن النتيجة المتوافقة تعني الخلو التام من الأمراض الوراثية.

خاتمة: بالرغم من أن معظم الطلبة في جامعة الملك عبد العزيز لديهم معلومات عامة جيدة عن الأمراض الوراثية، إلا أن إدراكهم لمفاهيم الفحص المبكر قبل الزواج (PMS) غير كافية. لذلك، يلزم تكثيف الاسترشاد الوراثي عن هذا الموضوع، وتثقيف المجتمع حتى يتم الحصول على الاستفادة القصوى من هذا المشروع الوقائي.
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